
ШКОЛУ ЧАКАЕ ЗАНЯПАД

Але ці задумваемся мы 
пра адпаведнасць 
прадстаўнікоў гэтае 

прафесіі дый самой шко-
лы тым патрабаванням, 
якія ўскладае на іх не існая 
дзяржава, а нутраная логіка 
ўзгаданых паняткаў. Дый ці за-
думваемся мы над тым, якой 
павінна быць адваротная су-
вязь, то бок уплыў бацькоў 
і грамадскасці на школу 
як на грамадскі інстытут і 
дзяржаўную ўстанову.

Думаю, што не. Спантан-
ны пераход школы ад 12-
гадовага навучання да 11-
гадовага прайшоў гэтак жа 
неабгрунтавана, імпульсіўна і 
без сапраўднага грамадскага 
абмеркавання, як і папярэдні 
пераход з 11-гадовага наву-
чання да 12-гадовага. Голас 
грамадскасці дзяржаву не 
цікавіў ні тады,  ні зараз. 

Пасля гэткіх пературба-
цый можна пэўна казаць, 
што ў нашай краіне няма 
настаўніцтва, як нейкай існай 
прафесійна-сацыяльнай гру-
пы, якая мае свае інтарэсы 
і дзейсныя механізмы іх 
прававой абароны. Няма й 
грамадскіх інстытуцый, якія 
мусяць адстойваць інтарэсы 
школьнікаў і іх бацькоў у та-
кой складанай сферы, як аду-
кацыя.

Затое ёсць вертыкаль ад 
адукацыі  ў асобе чыноўнікаў( 
МА, аблана, рана) і парабкі-
настаўнікі, якія мусяць 
строга выконваць усклад-
зеныя на іх абавязкі. Пры 
такой арганізацыі народ-
най адукацыі цяжка казаць 
пра творчасць, развіццё, 
шматварыянтнасць і свабо-
ду думкі, без якіх адукацыя 
пераўтвараецца ў косную 

бюракратычную сістэму, 
разлічаную на абслугоўванне 
інтарэсаў аўтарытарнай 
дзяржавы, а не на інтарэсы 
грамадскасці і школьніцтва. 

Як не імкнуцца чыноўнікі 
да паляпшэння ўзроўню 
адукацыі, усё адно наша шко-
ла пляцецца ў канцы сусвет-
ных тэндэнцый і іннавацый. У 
першых двух сотнях найлеп-
шых універсітэтаў свету вы 
не знойдзеце ніводнага бе-
ларускага. Дый ці можа быць 
інакш калі ў школах не хапае 
падручнікаў, дапаможнікаў, 
мастацкіх тэкстаў па 
літаратуры,  слоўнікаў, 
даведнікаў, сучасных адука-
цыйных сродкаў, распрацава-
ных навукоўцамі адукацый-
ных праграмаў з дастатковым 
аўдыё і відыё забеспячэннем, 
калі на рэмонт кампутараў, 
ксераксаў, прынтараў папро-
сту не хапае сродкаў. Дый 
ці можа чамусьці сучаснаму 
навучыць настаўнік, які за-
гружаны з раніцы да вечара, 
які даўно адстаў ад жыцця, 
які не можа з-за мізэрных 
заробкаў дазволіць сабе на-
быццё прыстойнай кнігі ці 
дыска, які мусіць хаваць свае 
меркаванні і погляды на тое, 
што адбываецца ў дзяржаве 
і адукацыйнай сістэме толькі 
для таго,  каб не згубіць пра-
цу...

Чыноўнікі ад адукацыі, пе-
раконваючы грамадскасць у 
эфектыўнасці створанай імі 
адукацыйнай сістэмы, часта 
сцвярджаюць, што вялікая 
колькасць пераможцаў 
міжнародных алімпіядаў 
ёсць паказчыкам гэтай 
эфектыўнасці. Але, я мяр-
кую, што выключэнне не 
можа быць паказчыкам до-

брай працы ўсёй сістэмы. А 
таленавітых людзей, якія ад-
пачатку скіраваныя на высокія 
паказчыкі, на Беларусі заўжды 
было дастаткова.

Калі ж мы гаворым пра 
школу наогул, то ўпэўнена 
магу сказаць—узровень 
адукаванасці вучняў з кожным 
годам зніжаецца, бо многія 
проста не ў стане засвоіць 
такую масу інфармацыі. Да 
таго ж нутраны канфлікт 
паміж расейскамоўнасцю і 
беларускім пачаткам адмоўна 
ўплывае на навучанне наогул. 
Даўно наспела неабходнасць 
школьнай рэформы, але не 
той касметычнай, фармаль-
най, якая доўжыцца бяскон-
ца і не дае аніякіх вынікаў, 
а рэформы сутнаснай і 
глыбіннай. 

Замест гуманізацыі і 
гуманітарызацыі школы, ідзе 
далейшае яе фармалізацыя і 
бюракратызацыя. Імкненне 
да скарачэння нагрузкі 
школьнікаў таксама не дае 
вынікаў: навучэнцы па-
ранейшаму неімаверна за-
гружаны, бо разам са ска-
рачэннем нагрузкі ў школу 
мусіць прыйсці свабода, а 
сённяшняя дзяржава ў гэ-
тым не зацікаўлена. Сённяш-
няя школа—гэта нездаровы 
арганізм, якому патрэбна хут-
кая дапамога.

Такім чынам можна пэўна 
сцвярджаць, што  сапраўдная 
школьная рэформа можа 
адбыцца толькі пры ўмове 
палітычных зменаў у дзяржа-
ве, звязаных з прыходам да 
ўлады празаходніх  нацыя-
нальнаарыентаваных сілаў. 

Якаў Дрозд.

http://haradok.belarda.org - сайт нашага рэгіёна

Аб’явА
• Каб атрымліваць кожны нумар га-

зеты «Світанак» паведаміце рэдакцыі 
аб гэтым – зрабіце бесплатную 
падпіску.

• Рэдакцыя « Світанка »  змяшчае 
бясплатныя абвесткі чытачоў вы-
дання. Дзеля размяшчэння абвесткі 
запоўніце купон або патэлефануйце ў 
рэдакцыю.

•  Калі парушаны вашы правы 
спажыўца, працаўніка, то даем 
эфектыўныя парады па абароне права 
і пошуку бясплатных юрыстаў. Звяр-
тайцеся на адрас газеты «Світанак».

• Рэдакцыя запрашае да 
супрацоўніцтва неабыякавых грамад-
зян. Вашы навіны, паведамленні – на-
шая падзяка. Словам, сувенірам.

НЕЗАЛЕЖНАЯ ГАЗЕТА ШУМІЛІНШЧЫНЫ

СЬВIТАНАК
Беларусь,
  твой народ
 дачакаецца
Залацiстага,
 яснага дня! 
М. Багдановiч.
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САМЫЯ АКТЫЎНЫЯ З’ЯЗДЖАЮЦЬ
Апошнім часам я 

ўсё часцей задумваю-
ся над заганнай з’явай, 
якая ўсё шырэй і шы-
рэй распаўсяджваецца 
ў нашай краіне—
эканамічная эміграцыя. 

Найбольш абазнаныя, 
дасведчаныя, актыўныя, 
унутранасвабодныя людзі 
бягуць ад эканамічнай га-
лечы, несвабоды, бюра-
кратызму, самаўпраўства 
ўладаў, несправядлівасці, 
б е с п е р с п е к т ы ў н а с ц і 
свайго далейшага жыцця, 
адсталай адукацыйнай 
сістэмы, якія пануюць у 
тутэйшай дзяржаве за 
Лукашэнкам. Бягуць най-
перш у Расію, Літву, Поль-
шчу, Украіну па заробкі 
і па прыстойную адука-
цыю, але бягуць і далей: 
у Англію, Германію, ЗША, 

Партугалію...Толькі ў ад-
ных Нідэрландах жыве 6 
тысячаў беларусаў! 

Некаторыя скажуць: 
не падабаецца—у добры 
шлях, у іншыя краіны! Але 
справа ў тым, што кожны 
ствараецца Богам ці, калі 
заўгодна, прыродай для 
пэўнай ролі і месца. І вось,   
калі чалавек умешваецца 
ў гэты працэс, то на месца 
тых, хто з’ехаў прыход-
зяць горшыя. Працэсс 
ўсеагульнага развіцця за-
павольваецца і ад гэтага 
маюць непрыемнасці ўсе. 

Беларускія гастар-
байтары будуюць Піцер 
і Маскву, дапамагаюць 
суседняму народу. Здава-
лася б, што тут дрэннага? 
Але справа ў тым, што 
ў гэты час дзеці і жонка 
застаюцца  без бацькі і 

мужа. І жыццё падкідвае 
свае сюрпрызы: дзеці 
не выхоўваюцца, сем’і 
распадаюцца...І гэта 
ўплывае не толькі на лёс 
гэтых сем’яў, наступствы 
мусіць вырашаць дзяржа-
ва за наш з вамі кошт.

Студэнты-беларусы 
вучацца ў замежных 
універсітэтах, там ім ад-
крываюцца новыя пер-
спектывы,  яны бачуць, 
у якой яме знаходзіцца 
Беларусь — і пачынаюць 
працаваць на карысць 
іншых народаў, застаю-
чыся там назаўсёды. Таму 
свабода і права на свабод-
ную рэалізацыю закладзе-
ных у чалавеку талентаў—
гэта ўсеагульны здабытак, 
які трэба шанаваць і 
выкарыстоўзваць.

Напярэдадні выбараў у мясцовыя 
Саветы і выбараў кіраўніка дзяржавы 
роля мясцовай улады павялічваецца. 
Выбары ў мясцовыя Саветы могуць 
стаць своеасаблівай ацэнкай усёй той 
дзейнасці, якая вялася дэпутатамі на пра-
цягу міжвыбарчага перыяду. Рэалізацыя 
дзяржаўных праграм у Год роднай зямлі 
– гэта непасрэдны абавязак у першую 
чаргу прадстаўнікоў выканаўчай улады. 
У сувязі з гэтым старшыня Шумілінскага 
райвыканкама В. А. Падляшчук узначаліў 
камісію раённага штаба па навядзен-
ню парадку на зямлі. А камісія зрабіла 
генеральную праверку бюджэтных 
арганізацый і ўстаноў нашага раёна. На 
гэты раз старшыня райвыканкама раз-
ам са сваім намеснікам А. М. Зайцавым 
і старшынёй раённага Савета дэпутатаў 
І. М. Новікавай правялі агляд 18 устаноў 
культуры, 9 устаноў аховы здароўя і 6 
комплексна-прыёмных пунктаў. Апроч 
таго, правяраючыя вертыкальшчыкі 
наведалі больш вышэйшыя інстанцыі 
– Лаўжанскі, Обальскі і Светласельскі 
сельсаветы. На жаль, выкананне ўсіх 
дзяржаўных планаў па развіццю малых 
гарадоў і навядзеню парадку на зямлі не 
дало рэзкага павелічэння ўзроўню жыцця 
шумілінцаў. Звыш таго, узровень агуль-
най культуры мясцовага насельніцтва 
па-ранейшаму не дасягнуў жадаемых 
вынікаў. Асноўныя прычыны недапрацо-
вак – занадта нізкая ініцыятыва з боку 
мясцовых начальнікаў і спецыялістаў 
дзяржаўных устаноў. Аб гэтым казала ў 
сваім дакладзе старшыня райсавета І. М. 
Новікава на пасяджэнні райвыканкама. 
Недальнабачнасць і бяздзейнасць пакуль 
што мае перавагу ў рабоце кіраўнікоў – за-
значыла Ірына Мікалаеўна. Выступоўца 
прызнала і той факт, што не заўсёды 
хапае грошай на капітальны рамонт і рэ-
канструкцыю. Няўжо нельга без каманды 
зверху, сваімі сіламі арганізаваць самыя 
дробныя мерапрыемствы? Да прыкла-
ду, не патрабуе істотных затрат абкос 
тэрыторыі, мыццё вокнаў, ці абрэзка 
кустоўя. Безумоўна, стаўленне кіраўнікоў 
бюджэтных арганізацый да паручанай 
справы рознае. Каб пераадолець сваю 
неразваротлівасць, не абавязкова да-
лёка ехаць. Вучыцца ўзорам парадку і 
прыгажосці можна і ў нашым раёне. Тут 
найлепшымі ў гэтым годзе аказаліся 
калектывы раённай бібліятэкі і СШ № 
1. Між іншым, у службовыя абавязкі 
спецыялістаў не ўваходзіць пасадка 
кветак і праполка клубняў. На гэта ёсць 
азеляніцелі з камунгасу. Аднак ад пры-
леглай да будынку кожнай установы 

тэрыторыі нікуды не падзенешся. Напры-
канцы пасяджэння райвыканкама слова 
ўзяў В. А. Падляшчук. Ён гэтаксама не 
абмінуў увагай праблемы, якія тычацца 
ўпрыгожвання населеных пунктаў і пра-
паганды культуры. Найбольшую неза-
даволенасць ў Вальдэмара Антонавіча 
выклікалі нядбайныя адносіны нека-
торых кіраўнікоў да сваіх непасрэдных 
абавязкаў. У перыяд крызісу павінна 
быць жорсткая дысцыпліна, адказнасць 
і максімальная ініцыятыва ўсяго дэпу-
тацкага корпуса. Але для таго, каб забя-
спечыць дабрабыт і нармальнае жыццё 
нашых людзей, неабходна прымяніцьда 
падначаленых службовых асобаў роз-
ныя меры адміністрацыйнага пакарання. 
Старшыня раённага кіраўніцтва яшчэ 
раз папракнуў работнікаў бюджэтай сфе-
ры за тое, што яны нядрэнна існуюць на 
грошы падаткаплацельшчыкаў. А гэта аз-
начае, што бюджэтныя ўстановы павінны 
належным чынам не толькі адпрацоўваць 
гэтыя грошы, але і самастойна шу-
каць дадатковыя крыніцы папаўнення 
бюджэту. Менавіта ў гэтым накірунку 
нічога не робіцца. Многа хто сядзіць і 
чакае, пакуль грошы “кінуць зверху”. 
Тым, хто недастаткова паказаў сваю 
актыўнасць чыноўнікам, былі аб’яўлены 
дысцыплінарныя спагнанні. Некаторым 
увогуле прапанавалі звольніцца з месца 
працы. Кіраўнік раёна Вальдэмар Пад-
ляшчук упэўнены, што падчас крызісу ка-
рысны жорсткія меры пакарання для тых, 
хто не выконвае загады прэзідэнцкай 
вертыкалі. Верагодна, што ўпрыгожваць 
шумілінскі край будуць людзі з дрыжачымі 
рукамі і штодзённым пачуццём страху за 
кавалак хлеба. Гэту яскравую  карціну 
мы ўжо назіраем. Так, з дапамогай 
строгіх мер ёсць адзінкавыя станоўчыя 
прыклады па асобных накірунках. Але 
каб у комплексе вырашаліся ўсе пытанні 
– такога няма. Да таго ж ніхто не хоча 
мяняць старыя падыходы, працаваць 
па-новаму. Людзі так моцна прывыклі 
да камандна-адміністрацыйнай сістэмы, 
што толькі і бачаць вырашэнне мяс-
цовых праблем з дапамогай шматлікіх 
“падганялаў”. Усякая ініцыятыва знізу ка-
раецца зверху – гэта жалезная формула 
савецкай сістэмы, як забіты цвік, сядзіць 
у галовах. Сувязь насельніцтва і мясцо-
вай улады перарвана. Ад актыўных люд-
зей мала што залежыць – перашкаджае 
чыноўніцкая вертыкаль Лукашэнкі. Шчы-
ра кажучы, больш выгадна пакорна сяд-
зець і чакаць, пакуль не паступіць загад з 
самых вышэйшых кабінетаў.

Аляксандр Шчамлёў.

Ацэнка работы ў чыноўніцкіх 
кабінетах

У першую нядзелю кастрычніка—дзень настаўніка. Свята, якое ва ўсіх на слы-
ху. Настаўнік і школа—гэта заўжды з табой. Нават пасталеўшы, чалавек неяк 
па асабліваму ставіцца да гэтых паняццяў.
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Не ўСё бЯСплАТНА

За эфектыўнае 
выкарыстанне энергіі

ВЫМЯРЗАеМ

У цывілізаваных дзяржа-
вах адносіны паміж ўладай і 
грамадзянамі – гэта адносіны 
раўнапраўных партнёраў. Вядома, 
што пры цяперашняй, мякка кажу-
чы недэмакратычнай уладзе Бе-
ларусь усё адно імкнецца трапіць 
у кагорту развітых краін. Кіраўнік 
дзяржавы РБ А. Г. Лукашэнка 
на адным з пасяджэнняў ураду 
заявіў пра тое, што беларускі на-
род крызісу асабліва не адчувае. 
Пры гэтым ён заклікаў усіх праца-
ваць, як бы там не было складана. 
Больш таго, Аляксандр Рыгоравіч 
заверыў, што ў беларусаў свеце 
склалася рэпутацыя надзейных 
і адказных партнёраў. З гэтым 
яго тэзісам спрачацца не буд-
зем: у свеце можа і склалася, 
але толькі не ў Шумілінскім раё-
не. Супрацоўнікі райвыканкама 
прыкладаюць шмат намаганняў, 
каб яго каманды ўсе старанна 
выконвалі, аднак народ чамусьці 
даволі вяла рэагуе на строгія за-
коны і палажэнні. Значная частка 
насельніцва жыве тымі савецкімі 
стэрэатыпамі, калі ў іх за кватэру, 
электраэнергію, газ, тэлефон, ваду 
з “палучкі на рабоце” аўтаматычна 
ўтрымлівалі сімвалічныя гро-
шы. Цяпер кватэраздымшчыкі 

нясуць увесь цяжар адказнасці 
за свае расходы. Час змяніўся, 
змяніліся і цэны – яны штомесяц 
растуць, і адпаведна расце коль-
касць даўжнікоў за розныя віды 
паслуг. Самі арганізацыі і прад-
прыемствы з неплацельшчыкамі 
ўжо не спраўляюцца. Таму яны 
вымушаны звяртацца  у суд і 
пракуратуру. Больш за ўсіх ад 
даўжнікоў пакутуе УП ЖКГ. На-
ват такія рашучыя меры, як ад-
ключэнне вады, электрычнасці 
і цяпла сталі малаэфектыўнымі. 
Адміністрацыя камунгасу з дапа-
могай суда заводзіць справу  аб 
высяленні неплацёжаздольных 
кватэраздымшчыкаў. Работнікі 
сувязі ў сваю чаргу “выбіваюць” 
грошы за тэлефон – пяць іскаў 
на нявыплатах накіравалі ў суд за 
паслугі  “Белтэлекама”. Адна жы-
харка з вёскі Язвіна завінавацілася 
на 300 тысяч рублёў. Калі на 
гэты раз не падзейнічае, то суд 
можа канфіскаваць маёмасць. 
“Шумілінрайгаз” падаў дакументы 
ў пракуратуру на трох даўжнікоў. 
Адзін са спажыўцоў напаліў 
газу на шэсці мільёнаў рублёў і 
разлічвацца не збіраецца. У гэ-
тым выпадку здзіўляе і пазіцыя 
газавікоў чалавек працяглы час 

не плаціў, а яны на гэта спакойна 
глядзелі. Відаць, безгаспадарчасць 
на прадпрыемстве не ўплывае на 
зарплату яго работнікаў. Рыхту-
юцца яшчэ дакументы ў суд на 25 
грамадзян, якія дагэтуль карыста-
юцца газам і не плацяць за гэта. 
Як паказваюць апошнія падзеі, 
вырасла колькасць даўжнікоў за 
нерухомасць, падаткі на зямлю 
і квартплату. У сувязі з гэтым па-
датковая інспекцыя звярнулася 
ў суд для спагнання абавязко-
вых падаткаў з 18 чалавек. Іншая 
справа, калі грамадзяне свядо-
ма, або наўпрост з-за звычайнай 
неарганізаванасці своечасова не 
расплочваюцца за паслугі. Але, 
хутчэй за ўсё, рэальнай прычынай 
хранічных неплацяжоў з’яўляецца 
масавае збядненне насельніцтва. 
Улады раструбілі на ўвесь свет 
міф аб ледзьве  не павальнай 
занятасці насельніцтва. Можа гэта 
і так. Хапае аб’яваў у афіцыйных 
СМІ пра свабодныя вакансіі. 
Але што тычыцца заробкаў на 
тых вакансіях, дык яны проста 
здзеклівыя. Цэны на тавары ў 
Беларусі ўжо перавысілі сусвет-
ныя, а хіба зарплата не павінна да-
сягнуць сусветны эквівалент? 

С. горкі.

Па нейкай дурной завядзёнцы 
цэнтральнае ацяпленне ў нашых 
дамах уключаюць толькі тады, 
калі тэмпература апусціцца 
значна ніжэй камфортнай. Нехта 
нібыта чакае, што ўслед за летам 
і восенню прыйдзе яшчэ адно 
лета. Нібыта за гэтыя тыдзень-
другі можна значна зэканоміць 
паліва. Эканомілі яго лепш бы 
на вайсковых манеўрах! А тут 
эканомія тая вылазіць бокам. І 
асабліва пакутваюць ад яе тыя 
людзі, якія маюць хранічныя 
захворванні, а асабліва малыя 
дзеткі. 

Навошта так здзеквацца з 
людзей?  Няўжо нельга аця-
пленне падключаць штогод у 
апошняй дэкадзе верасня, а 
не ў першай кастрычніцкай? 
Але ж не, кажуць, што на гэты 
конт існуе інструкцыя. Толькі 
напісана тая інструкцыя была, 
пэўна, яшчэ ў сталінскія часы, 
калі чалавек не лічыўся аніякай 
каштоўнасцю. Выходзіць, што 
лукашэнкаўскія чыноўнікі не-
далёка адышлі ад тае ацэнкі. 
Яны, мабыць, і не ведаюць, што 
ў Заходняй Эўропе ўсё наадва-

рот. Там нават летам, калі табе 
холадна, можна пакруціць на 
батарэі рэгулятар, і прыемнае 
цяпло хутка разліецца па пако-
ях. Таму і саюз нам ладзяць не 
з Эўразвязам, а з халоднай Ра-
сеяй, дзе штозіму вымярзае то 
адзін, то другі горад. Маўляў, мы 
ж брацця-славяне, прывычныя 
да холаду.

З-за таго, што цяпло ў нас па-
даецца на тыдзень-другі са спаз-
неннем, мы нічога не зэканомім. 
У людзей рэзка абвастраюцца 
хваробы, якія за цёплае лета 
затухаюць, пераходзяць у стан 
рэцэсіі. Пасля адносна цёплых 
дзён людзі адразу трапляюць у 
вельмі дыскамфортныя ўмовы, 
калі і дома і на працы вельмі 
холадна, а таму пачынаюць пад-
ключаць электраабагравальнікі. 
То бок, эканомія тая ўяўная. 

Чаму ж ніхто з нас ніколі не 
запратэставаў, не запатрабаваў 
спыніць тое дзікунства? Усё таму, 
што большасці алкаголікам ўсё 
роўна, бо ім заўсёды цёпла. Мы 
ж прывыклі трываць. Вытрыва-
ем і на гэты раз!   

л.паўлава.

СЬВIТАНАК

У той час, калі беларускія 
вайскоўцы на чале са сваім 
Галоўнакамандуючым праводзілі 
гіганцкія вайсковыя манеўры, у 
маленькіх Нідэрландах таксама 
адбываліся вучэнні. Праўда, калі 
ў нас клацалі зброяй, каб некага 
пастрашыць, то за мяжой вучыліся 
выжываць у экстрэмальнай 
сітуацыі. То бок, калі на нашых ву-
чэннях вучыліся людзей забіваць, 
то на іхніх – ратаваць. Для краіны, 
чыя назва ў перакладзе на белару-
скую мову гучыць як “Нізкія землі”, 
на вучэнні Эўразвяз выдзеліў 
адзін мільён эўра. А колькі пайшло 
грошаў на ваенныя гульні нашых 
вайскоўцаў з кішэні беларускага 
падаткаплацельніка – ваенная 
тайна. 

Для Нідэрландаў, вялікая 
частка якіх знаходзіцца ніжэй 
узроўню сусветнага акіяна і якія 
могуць быць затопленымі ў вы-
падку надзвычайнай сітуацыі, 
вучэнні сапраўды жыццёва важ-
ныя. Тыя дамбы, якімі краіна 
умацована з поўначы, могуць 
аказацца прарванымі, і тады ах-
вяры непазбежныя. Для Беларусі 
ж, як сведчыць гісторыя, ваенны 
саюз з Расеяй – непрадказальнай  
краінай-монстрам – заўжды меў 
катастрафічныя наступствы. Сён-

няшняя Расея, якая вымірае больш 
імкліва, чым Беларусь, нібыта па-
ранены звер – вельмі небяспеч-
ная. Аварыі, якія сістэматычна 
адбываюцца тут на важнейшых 
аб’ектах, падцвярджаюць тое. 

Нам трэба імкнуца не да ва-
еннага супрацьстаяння з Заха-
дам і НАТА, а да ціхага мірнага 
існавання маленькай нейтраль-
най краіны ў цэнтры Эўропы. Наш 
жа Галоўнакамандуючы збіраецца 
абараняць “брацкую Расею” да кан-
ца. Яму й няўцям, што Беларусь гу-
бляе ад такой пазіцыі больш, чым 
набывае. І не толькі эканамічна, 
утрымліваючы велізарную армію, 
але і палітычна, таму і з’яўляецца ў  
Эўропе краінай-ізгоем. 

І не трэба быць наіўнымі: 
Галоўнакамандуючы зусім не 
збіраецца абараняць беларусаў, 
калі на нас зваліцца новая бяда. 
Абараняе ён у першую чаргу сваю 
пасаду і пасады сваіх прыдвор-
ных. Каб краіны Эўразвязу, краіны 
з куды больш высокім узроўнем 
развіцця не сталі прыкладам для 
нашай краіны. Бо тады эпоха чала-
века, які прыйшоў максімум на два 
тэрміны, а хоча застацца да самой 
смерці, скончыцца ў адначассе.

г.Станкевіч.

ВУЧэННі Ў НАС і Ў іх

Сёлета, як ніколі 
раней, сталася акту-
альнай дырэктыва па 
эканоміі і беражлівасці. 
Па меры паглыблення 
эканамічнага крызісу, 
неабходна сур’ёзна за-
ймацца эканоміяй пры-
родных рэсурсаў, паліва 
і электраэнергіі. І рабіць 
гэта не ад выпадку да 
выпадку, а пастаянна. 
Першыя грунтоўныя за-
хады па эканомііі энергіі 
ў раёне былі зроблены 
ў мінулым годзе. Обаль-
скае торфапрадпрыем-
ства імя Даўмана тады 
было нацэлена на здабы-
чу мясцовага віду паліва 
– кавалкавага торфу. На 
Обальскім керамічным 
заводзе ўстанавілі новую 
вакуумную помпу, якая 
за адну толькі гадзіну 
эканоміць 30 кілават.  
Інакш кажучы, пазіцыя 
раённай улады канчат-
кова акрэслена, курс узя-

ты, стратэгія вызначана. 
Па-гаспадарску ўзяліся 
за справу ў обальскай 
кацельні: замянілі адзін 
кацёл на газу, катлом, 
які працуе на мясцо-
вых відах паліва. Летам 
работнікі камунгасу і ляс-
гасу нарыхтавалі шчапы 
– гэтага паліва хопіць на 
зімні сезон для забяспя-
чэння шматпавярховак 
пасёлка гарачай вадой. 
Дзякуючы праграме па 
эканоміі электраэнергіі 
на 14 кацельнях камун-
гаса будуць устаноўлены 
сеткавыя энергазбе-
рагаючыя помпы. Зы-
ходзячы з прагнозаў, 
разлічваюць эканоміць 
палову спажывецкай 
электраэнергіі. Праўда, 
на набыццё помпаў з 
Міністэрства энергетыкі 
на раён пайшло 130 
мільёнаў рублёў, а ка-
цёл у Обалі абыйшоўся 
дзяржаве 987 мільёнаў 

рублёў. Бытавы камфорт 
відавочны: цяпер для 
жыхароў Шуміліна кож-
ны дзень паступае гара-
чая вада (раней яе давалі 
па графіку). Каб так было 
ўсюды, да гэтага яшчэ да-
лёка, але паступова сёе-
тое з новых тэхналогій 
нашымі камунальнікамі 
ўкараняецца. Нядаўна 
ўстанавілі новы аця-
пляльны кацёл у Добры-
не, а ў вёсцы Мішневічы 
здалі ў эксплуата-
цыю кацёл айчыннай 
вытворчасці, які каштуе 
60 мільёнаў рублёў. І гэта 
яшчэ не ўсё. Камунгас  
закупіў на 18 мільёнаў 
рублёў фотаакустычных 
датчыкаў – энергазбе-
рагаючых свяцільнікаў. 
Каля сотні датчыкаў ужо 
ўстаноўлена ў пад’ездах 
шматпавярховак рай-
цэнтра там, дзе ёсць 
дамафонныя дзверы. 
Да новага года плану-

юць устаноўку 500 ты-
сяч такіх спецыяльных 
э н е р г а з б е р а г а ю ч ы х 
свяцільнікаў. Безумоўна, 
выдаткі на набыццё і 
мантаж энергазбера-
гаючага абсталявання 
немалыя. Але раней ці 
пазней на гэтыя навей-
шыя тэхналогіі давяд-
зецца пераходзіць. Жыц-
цё на месцы не стаіць. 
Чым больш па раёну 
лічыльнікаў газу і вады, 
э н е р г а з б е р а г а ю ч ы х 
прыбораў – тым менш 
плаціць і насельніцтва, 
і арганізацыі. Людзі 
глядзяць на суседзяў, 
вучацца эканоміць, 
ятановяцца больш 
дысцыплінаванымі і 
адказнымі грамадзянамі. 
Чым хутчэй гэта гэта буд-
зе зроблена, тым шпар-
чэй будць закладзены 
перадумовы рынкавай 
эканомікі.

Я. Вайтовіч. 

ЦІ бУДУЦЬ АпРАўДАНЫЯ КАпІТАлАўКлАДАННІ?
Тэма развіцця жывёлагадоўлі ў калгасах 

даўно “выйшла” за межы раёна. На сённяшні 
дзень дзве трэці валавога сельскагаспадарча-
га прадукту дае дзяржаве калгасна-саўгасная 
сістэма, створаная яшчэ за савецкім часам. 
Гэта эканамічная палітыка была падоўжана 
цяперашнім кіраўніком Беларусі былым ды-
рэктарам саўгаса Аляксандрам Лукашэн-
кам. У адрозненне ад іншых былых савецкіх 
рэспублік у нас калгасы не разагналі. Як раз 
наадварот, апошнім часам павялічыўся аб’ём 
капіталаўкладанняў у сельскую гаспадарку. 
Магчыма, такая палітыка апраўданая тым, што 
33 адсоткі працаздольнага насельніцтва краіны  
застаецца ў сельскай мясцовасці. Адначасова 
Аляксандр Рыгоравіч зрабіў стаўку на ства-
рэнне новых буйных сельгаспрадпрыемстваў, 
аснашчэнне іх найноўшай тэхнікай і сучаснымі 
тэхналогіямі. Паводле яго меркаванняў, такія 
прадпрыемствы і краіну накормяць, і пра 
тое, каб было што рэалізаваць за мяжу, па-
клапоцяцца. Глабальны працэс узбуйнення 

жывёлагадоўчай галіны закрануў і наш раён. 
На тэрыторыі калгаса “Баравінка” распачалося 
будаўніцтва сучаснага малочна-таварнага ком-
плексу. З рэспубліканскіх фондаў праз адпа-
ведныя банкі гаспадарка атрымала на будоўлю 
аб’екта ўнушальную суму – 8,5 мільярда крэ-
дыту. Апроч таго, каля 141 мільёнаў рублёў 
было выдзелена ўласных сродкаў. З нашага 
раёна разам з менчукамі працуюць работнікі 
ПМК-70, дарожныя будаўнікі, рабочыя прад-
прыемства меліярацыйных сістэм. Ужо зро-
блены мантаж металаканструкцый кароўніка 
і даільнай залы на 400 галоў. У другую чаргу 
плануюць здаць яшчэ два будынкі для малад-
няку буйной рагатай жывёлы, радзільнага ад-
дзялення і цэх запуску кароў. Згодна з праек-
там будзе ўзведзена кацельня і воданапорная 
вежа. Па ўсяму відаць, калгас “Баравінка” не 
пазбаўлены перспектывы далейшага развіцця 
матэрыяльнай базы. І гэта не завоблачныя 
планы. Але значныя капіталаўкладанні ў 
невялікую гаспадарку зусім не азначае, што 

яна паспяхова будзе выведзена з заняпаду. 
Асноўнай праблемай сельскай гаспадаркі на-
шага раёна – недахоп кадраў. “Баравінка” – не 
выключэнне. Большасць работнікаў прадпры-
емства – людзі сталага ўзросту. Ім няма куды 
з’ехаць і таму трэба неяк “дацягнуць” да пенсіі. 
А ці ўсё зроблена ў тых жа Башнях, каб цэнтр 
калгаса стаў прывабным для маладых сем’яў? 
Так, узвялі некалькі дамоў прысядзібнага тыпу, 
адрамантавалі клуб, кантору, пралажылі ас-
фальт, паставілі прыгожую агароджу. Усё гэта 
цяпер называецца аграгарадком. Аднак ад-
ной “любоўю да зямлі” сыты не будзеш. Кожны 
працаўнік жадае мець дастойную аплату за 
сваю работу. Па звестках Нацыянальнага ста-
тыстычнага камітэта Беларусі, наш калгаснік 
зарабляў у 2008 годзе ў сярэднім 563 тысячы 
рублёў ( на той час каля 250 долараў). Для 
параўнання: у суседняй Літве працаўнік палёў 
і фермаў мае ў сярэднім 370 долараў США што-
месяц. Дарэчы, шумілінскі калгаснік за ліпень 
2009 года зарабіў 663 тысячы рублёў ( па цяпе-

рашняму курсу крыху больш 220 долараў). Як 
бачым, заработная плата зменшылася, а цэны 
падскочылі літаральна на ўсе тавары. Факты 
– упартая рэч. Сельскія жыхары ператвараюц-
ца ў паўпераў – клас беднаты, якія працуюць 
толькі за адзенне ды харчы. Каб пераламіць 
сітуацыю, неабходны кардынальныя меры. 
Аднак ні кіраўніцтва краіны, ні чыноўнікі на 
месцах дагэтуль не здолелі правесці хаця б 
адміністратыўныя рэформы па скарачэнню 
бюракратычнага апарату. Людзям перашкад-
жаюць працаваць у нармальных умовах. Над 
спецыялістамі і тэхнолагамі пануе дыктат 
вертыкальшчыкаў. Адсюль і вынікі: 52 адсоткі 
спецыялістаў сельскай гаспадаркі раёна – гэта 
прадстаўнікі сярэдняга звяна. Людзі з сярэд-
неспецыяльнай адукацыяй займаюць пасады 
вядучых і галоўных спецыялістаў. Калі нічога 
не зменіцца далей, то і гэтыя разбягуцца, а 
капітал будзе зноў “закопаны ў зямлю”. Для 
каго тады будуюць дарагі комплекс?

Алесь Шумскі.
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Кто кого 
кинул?

МЕНЯЕМ СОЮЗ С рОССиЕй 
НА биЛЕТ В ЕС?
Впервые за много лет на вопрос: «Если 

бы пришлось выбирать между объеди-
нением с Россией и вступлением в Ев-

ропейский Союз, что бы Вы выбрали?» — ко-
личество белорусов, которые предпочли ЕС, 
оказалось больше, чем тех, кто склоняется к 
интеграции с РФ.

В сентябре независимые социологи из НИ-
СЭПИ провели очередной общенациональ-
ный опрос. Вот уже много лет в их анкетах 
неизменно присутствует вопрос: «Если бы 
пришлось выбирать между объединением с 
Россией и вступлением в Европейский Союз, 
что бы Вы выбрали?» До сих пор неизменно 
побеждали сторонники интеграции с РФ. Но 
нынешней осенью ситуация изменилась: ко-
личество выбравших ЕС (42.7%) превысило 
количество выбравших Россию (38.3%).

На прямой вопрос: «Если бы сейчас в Бе-
ларуси проводился референдум с вопросом, 
вступать ли Беларуси в Европейский Союз, 
каким был бы Ваш выбор?» «за» высказались 
44.1%, а «против» – 32.8%. А на вопрос: «Если 

бы сегодня проходил референдум об объеди-
нении Беларуси и России, как бы Вы проголо-
совали?» «за» высказались 39.1%, а «против» 
– 40.6%.

Смену вектора можно объяснить многими 
причинами. Явно не последнюю роль в этом 
играет то, что финансовый кризис сильно уда-
рил по России и серьезно подорвал веру в ее 
экономическое могущество. Явно сказались 
«газовые», «молочные» и прочие войны, ре-
гулярно происходящие в отношениях между 
союзниками. Никак не способствуют росту 
популярности России и откровения о том, что 
приказ об отключении подачи газа в Беларусь 
давал лично Владимир Путин.

При этом нельзя сказать, что в белорусском 
обществе расцвели антироссийские настрое-
ния. Свыше 71% опрошенных относятся к 
восточной соседке «очень» или «в основном 
хорошо». Просто рыба ищет, где глубже, а че-
ловек – где лучше.

http://www.gazetaby.com

А. Лукашенко любит 
встречаться с российскими 
журналистами, особенно 
приехавшими из провин-
ции. Он посвятил им три 
с половиной часа вместо 
двух, отвечая на вопро-
сы. Это больше, чем игре 
в хоккей. Чувствуется, что 
с ними он отводит душу. 
Ибо они им восхищаются, 
бесконечно хвалят, востор-
гаются белорусскими по-
рядками, не задают острых 
вопросов, скорее играя в 
поддавки.

И как только журна-
лист «Газеты» разрушил 
идиллию, настойчиво стал 
задавать острый вопрос, 
дескать, когда конкретно 
Беларусь признает незави-
симость Южной Осетии и 
Абхазии, А. Лукашенко «по-
плыл», уклонялся явно неу-
клюже и тут же перешел в 
атаку на само издание и его 
представителя.

Седьмой год подряд 
белорусский президент 
отвечает на вопросы рос-
сийских журналистов, спе-
циально привезенных в 
Беларусь для экскурсии по 
«потемкинским деревням». 
От бесконечного повтора 
одних и тех же дежурных 
штампов остается впечат-
ление какой-то донельзя 
заезженной пластинки, 
которую эксплуатируют с 
огромным превышением 
срока годности.

В очередной раз мы 
услышали, какую замеча-
тельную модель построил 
А. Лукашенко в Беларуси 
на фоне загнивающей, де-
градирующей, полностью 
коррумпированной Рос-
сии. В РФ государство не 
вмешивается в экономику, 
там много посредников, 
поэтому цены высокие, а в 
Беларуси, где государство 
контролирует экономиче-
ские процессы, цены низ-
кие. В России для преодо-
ления кризиса государство 
из бюджета субсидирует 
олигархов, а в Беларуси 
социально ориентирован-
ное государство помогает 
народу. В России сельское 
хозяйство развалено, де-
ревни обезлюдели, а в 
Беларуси село процвета-
ет и в реформированных 
хозяйствах некуда девать 
рабочие руки. В России с 
коррупцией не ведут борь-
бу, а в Беларуси главным 
борцом с этим злом являет-
ся президент. И так далее. 
Главный вывод: если бы у 
нас была хоть доля тех бо-
гатств, которыми обладает 
Россия, Беларусь давно бы 
стала процветающим госу-
дарством.

И еще один стандарт-
ный, много раз прогово-
ренный тезис: президент 
Беларуси всей душой за 
объединение с Россией, за 
самую тесную интеграцию 
и даже за создание союза 
славянских народов. Но 
на пути к этой светлой и 
благородной цели встал 
коварный и безответствен-
ный Кремль. Российское 
руководство не только вся-

чески тормозит объеди-
нительный процесс брат-
ских народов, но и строит 
всевозможные козни и 
пакости чистому и непо-
рочному славянскому ви-
тязю. Россия вышла из всех 
договоров, подписанных с 
Беларусью, она «иезуитски-
ми методами» запрещает 
белорусскому экономиче-
скому проникновению на 
свою территорию, травит 
А. Лукашенко с помощью 
СМИ, называет врагом.

Но было и нечто новое. 
Прежде всего, нынешняя 
встреча с российскими 
журналистами происходи-
ла в период интенсивного 
диалога Беларуси с Евро-
пой, что вызывает болез-
ненную реакцию в Москве.

Поэтому, видимо не слу-
чайно, пресс-конференция 
была приурочена к окон-
чанию самых крупных 
в истории белорусско-
российских военных уче-
ний. А. Лукашенко подчер-
кнуто и акцентированно 
остановился на них в бе-
седе с журналистами, как 
обычно, придавая нужно-
му ему событию гипертро-
фированные масштабы. 
«Такие учения Россия не 
способна проводить сама», 
— уверен он. Военные 
маневры стали козырной 
картой в игре президен-
та Беларуси с российской 
элитой, главным доказа-
тельством союзнической 
верности, индульгенци-
ей, откупающей сразу все 
прежние грехи. Соблазн 
одним платежом оплатить 
все просроченные векселя 
вполне понятен. И осново-
полагающий итог: «Только 
идиот после этого может 
сказать, что Лукашенко по-
вернул на Запад, еще куда-
то там повернул и так да-
лее, и кинул Россию».

Давно известно, что 
российские военные 
— главные лоббисты А. 
Лукашенко в кремлев-
ских коридорах. И прези-
дент Беларуси прилагает 
огромные усилия, чтобы 
завоевать их поддержку. 
Прошедшие учения — на-
глядное тому подтвержде-
ние.

И на этом фоне просто 
изумительно выглядит при-
знание А. Лукашенко, что 
он поручил КГБ следить за 
российскими генералами 
и офицерами в ходе воен-
ных учений. Т.е. офицер-
ский корпус РФ, вступив 
на территорию союзников, 
оказался под плотным кол-
паком белорусских спец-
служб. Как и положено в 
духе братства по оружию.

А. Лукашенко нашел 
изящный ход, чтобы оправ-
даться в том, что до сих 
пор не признана независи-
мость Южной Осетии и Аб-
хазии. Оказывается, в этом 
виновата… сама Россия. 
По версии белорусского 
лидера, он уже собирался 
их признать, но тут вмеша-
лись российские СМИ, вы-
полняющие заказ Кремля. 
Зловредные медиа сильно 

«наехали» на А. Лукашенко, 
стали утверждать, будто он 
требует денег за это реше-
ние. Президент обиделся и 
вот результат.

Год назад версия была 
иная. Тогда Александр Гри-
горьевич уверял, что ни-
чего не может сам сделать 
без согласия парламента.

И еще любопытный 
момент. Впервые была 
предпринята такая откры-
тая и массированная ата-
ка на В. Путина. Наконец 
найден козел отпущения, 
злой демон, главный враг 
братской дружбы славян-
ских народов. В. Путин — 
противник проведения 
белорусско-российских 
военных учений, разруши-
тель договора о Союзном 
государстве. Именно он не 
хотел предоставить воз-
можность Беларуси экс-
плуатировать газовые и 
нефтяные месторождения, 
приказал отключить газ 
для нашей страны.

Концепция плохого 
В. Путина и хорошего Д. 
Медведева, элементарная 
«разводка», стремление 
столкнуть лбами двух рос-
сийских лидеров имеет 
смысл при одном условии. 
Если премьер В. Путин 
теряет власть и не пре-
тендует больше на долж-
ность президента. Пока 
никаких предпосылок для 
этого вроде бы нет. Или у 
А. Лукашенко есть какая-то 
достоверная и конфиден-
циальная информация на 
этот счет. Или это азартная 
игра ва-банк, понимание 
того, что терять больше 
нечего, ибо отношения с 
российским премьером ис-
порчены окончательно и 
бесповоротно.

Но конечно, россий-
скую и белорусскую публи-
ку больше всего восхитил 
сюжет о знаменитой бело-
русской доярке. Она стала 
легендарной, культовой 
фигурой в белорусском 
пропагандистском эпосе. 
Ее зарплата стала главным 
показателем роста уровня 
благосостояния белорус-
ских трудящихся. В 2006 
году зарплата доярки была 
$ 600, потом выросла до 
$ 700— 800, и вот теперь 
в момент кризиса под-
нялась до $ 1000. Думаю, 
после таких выступлений 
президента профессия до-
ярки станет самой востре-
бованной и популярной в 
Беларуси. Лет 30—40 назад 
дети у нас мечтали быть 
космонавтами. Какими 
наивными они были и даже 
представить не могли, что 
в сильной и процветаю-
щей Беларуси доить коров 
станет гораздо выгодней и 
романтичней, чем летать в 
космос. Не удивлюсь, если 
после новых заявлений 
президента на эту тему в 
Беларуси конкурс в вузы 
упадет, а конкурс на заня-
тие вакантной должности 
доярки резко возрастет.

Валерий Карбалевич.

риск опоздать навсегда
Не совсем благополучное 

(мягко говоря) состояние, 
в котором пребывает ныне 
белорусская экономика, за-
ставляет высокопоставлен-
ных чиновников все чаще 
выступать перед обще-
ственностью с успокаиваю-
щими заявлениями. 
Очередной сеанс 
а н ти к р и з и с н о й 
психотерапии 2 
октября провел 
первый вице-
премьер Влади-
мир Семашко.

Как следует 
из его слов, на 
основании пред-
варительных дан-
ных за 9 месяцев 
текущего года 
можно говорить, 
что «наметился 
маленький плюс 
в работе про-
мыш леннос ти» . 
Приостановилось 

падение производства, и по 
итогам января - сентября 
его индекс должен соста-
вить 95,6-95,7% к уровню 9 
месяцев прошлого года. В 
январе - августе он был на 
уровне 95,4%.

В. Семашко вынужден был 

признать, что на ряде валоо-
бразующих предприятий, 
таких как МТЗ, БелАЗ, МАЗ, 
«еще есть проблемы», од-
нако в целом по народному 
хозяйству проявились поло-
жительные тенденции. Так, 
отношение величины ВВП к 

соответствующему 
п р о ш л о год н е му 
показателю соста-
вило 99,7-99,8% 
против 99,5% за 8 
месяцев.

Между тем более 
детальное знаком-
ство с реальной 
ситуацией на флаг-
манах отечествен-
ной индустрии и, 
в частности, на 
предприятиях ав-
томобилестроения 
позволяет гово-
рить о немотиви-
рованности опти-
мизма первого 
вице-премьера.

Монополизм государства в сфере ЖКх – 
не лучшее решение 
для экономики страны

На сегодняшний день, как сообщила 
«Салiдарнасцi» начальник управления 
экономики Минжилкомхоза Елена Ду-
динская, население страны оплачивает 
всего треть – приблизительно 29,8% 
стоимости услуг ЖКХ. 

По словам министра финансов Ан-
дрея Харковца, когда изменятся тарифы 
для населения и в каких объемах, пока 
рано говорить, тем более что не исчер-
паны резервы системы ЖКХ для сниже-
ния своих затрат. Полезны дискуссии о 
том, что монополизм государственных 
организаций в этой сфере — не лучшее 
решение для экономики страны, для на-
селения, передает «БЕЛТА».

«Думаю, нам следует ожидать но-

визны от Министерства жилищно-
коммунального хозяйства, местных 
органов власти в части создания альтер-
нативных государственным организа-
ций ЖКХ. Тогда бы пошла конкурентная 
борьба за бюджетные ресурсы, которые 
мы выделяем для этой сферы, тогда, мо-
жет быть, и не нужно было бы говорить 
о повышении тарифов для населения», 
— отметил Андрей Харковец.

Министр считает, что, к сожалению, 
«в этой сфере мы проигрываем, мед-
ленно создаем те механизмы, которые 
бы позволяли экономическим методом 
снижать затраты в этой сфере и соответ-
ственно не обращаться к повышению 
тарифов для населения».

Доярка — она в сезон получает 
до 1000 долларов.

Из выступления А. Лукашенко на 
пресс-конференции 02.10. 2009 г.

Игнорирование властью принципов рыночной экономики грозит обер-
нуться потерей внешних рынков. 

Министр финансов беларуси Андрей Харковец сообщил, что проект 
бюджета 2010 года предусматривает сокращение доли субсидирова-
ния стоимости услуг ЖКХ. Вместе с тем, он отметил, что данная мера, 
возможно, не отразится на тарифах для населения страны, если Мини-
стерство жилищно-коммунального хозяйства предпримет шаги «в ча-
сти создания альтернативных государственным организаций ЖКХ». 
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СЬВIТАНАК

Еўропа саспявае для праплаты
На ёй, нагадаю, будзе вы-

рашацца лёс замарожаных 
візавых санкцый супраць 
беларускага кіраўніцтва. 8 
кастрычніка міністр юстыцыі 
Віктар Галаванаў заявіў, што яго 
ведамства прапрацоўвае пы-
танне аб адмене праславутага 
крымінальнага артыкула 193 1.

Калі верыць міністру, пы-
танне нават дыскутуецца з 
прадстаўнікамі партый і трэця-
га сектара. Вось, маўляў, які ў 
нас шырокі дыялог!

Можна падумаць, што людзі 
з Мінюста пагражаюць «скасуем 
артыкул!», а бітыя перабітыя ай-
чынныя дэмакраты ўпіраюцца 
рогам: не, трэба пакінуць, а то 
жыццё стане прэсным і нуд-
ным!

Нагадаю: гэтая фірмавая 
вынаходка айчыннай 
нарматворчасці, уведзеная 
перад прэзідэнцкімі выбарамі 
2006 года, прадугледжвае 
да двух гадоў турмы за дзей-
насць ад імя незарэгістраванай 
арганізацыі. За гэта, у 
прыватнасці, адседзелі мала-
дыя людзі з групы «Партнёр-
ства», якія збіраліся назіраць 
за выбарамі 2006, лідэр «Мала-
дога фронту» Зміцер Дашкевіч 
(шэрагу яго паплечнікаў «па-
шанцавала»: абышліся вялікімі 
штрафамі). На думку Еўропы, 
артыкул 193 1 абсалютна не 
адпавядае прынцыпу свабоды 
аб’яднанняў.

Апошнія месяцы Мінск 

рэагаваў на заклікі 
гэтай самай Еўропы 
(час, маўляў, зрабіць 
новыя крокі па шля-
ху лібералізацыі і 
ўсё такое) паводле 
прынцыпу «А Вась-
ка слухае ды есць». 
Але да лістападаўскай 
пераэкзаменоўкі (вяс-
ной Брусель толькі 
пралангаваў замарозку 
санкцый) трэба зрабіць 
нейкі жэст.

Па вялікім рахунку 
скандальны артыкул КК 
на сёння і так схаваны 
ў загашнік. Аказалася, 
што ёсць шмат іншых 
прыдатных у сэнсе 
ўтаймавання апазіцыі 
нарматыўных дубінак. 

І не абавязкова — за краты. 
Штраф, шматкроць большы за 
сярэдні заробак беларуса, так-
сама някепска навучае.

Калі ж у дадатак да такой 
вось гуманізацыі барацьбы з 
дысідэнтамі ўлады зробяць 
яшчэ пару саступак, якія не 
пагражаюць асновам сістэмы 
(кшталту: уключаць у паштовыя 
каталогі некалькі маланаклад-
ных незалежных газет), то, як 
мінімум, новая пралангацыя 
замарозкі санкцый (во якія 
дыпламатычныя выкрутасы 
выкарыстоўвае Брусель!) у ту-
тэйшага начальства ў кішэні.

Мроіцца, канечне, поўнае 
скасаванне, але ёсць у ЕС пара 

тройка «шкодных» дзеячаў 
кшталту галандскага міністра 
замежных спраў Ферхагена, 
якія лічаць, што «апошнюю 
дыктатуру Еўропы» гладзіць па 
галоўцы няма чаго. Рада ж ЕС 
вырашае справы кансенсусам. 
Так што, мабыць, сыдуцца на 
кампрамісе, падвесяць пытан-
не яшчэ на нейкі тэрмін.

Увогуле ж у ЕС пераваж-
вае прагматычны падыход 
да адносінаў з Лукашэнкам. 
Брусель напэўна ацэніць, на-
прыклад, тое, што беларускі 
кіраўнік зноў адваяваў сябе 
прастору для манеўра ў 
павіслай справе аб прызнанні 
Абхазіі і Паўночнай Асеціі.

Эскапады Лукашэнкі на 
адрас Масквы (і найперш 

Пуціна персанальна) 
на прэс канферэнцыі 
2 кастрычніка нека-
торыя аглядальнікі 
палічылі зрывам, 
н е к а н т р а л я в а ы м 
выкідам эмоцый. Але 
як сказаць! Лепшая 
абарона — напад. 
У выніку пасол Расіі 
Сурыкаў быў вымуша-
ны, апраўдваючы сваё 
начальства, публічна 
заявіць, што Масква ў 
пытанні аб каўказскіх 
рэспубліках Мінску 
рукі не выкручвае. Ну 
а калі так, то — якія 
прэтэнзіі, хлопцы, што 
мы ў парадак дня во-
сеньскай сесіі Палаты 

гэтае пытанне не ўключылі? Ну 
павывучаем яшчэ, хутка толькі 
коткі нараджаюцца.

Канечне, Масква адгулялася, 
адмовіўшыся вуснамі Кудрына 
выдаваць 500 мільёнаў даляраў 
крэдыту. Ды і кіраўнік «Газпро-
ма» заявіў, што патуранняў у 
сэнсе цаны на газ у 2010 годзе 
не будзе.

Эмацыйныя каментатары 
сталі прадказваць газавую вай-
ну. Тыя ж эксперты, што раз-
важаюць больш рацыяналь-
на, мяркуюць: Масква ў такім 
абвастрэнні не зацікаўлена. 
Па першае, наспявае канфлікт 
з перадвыбарнай Украінай, 
а на два фронты ваяваць — 
неразважліва. Па другое, Расія 

абвесціла з новага года мытны 
саюз з Беларуссю і Казахста-
нам, і тапіць гэты праект сваімі 
ж рукамі — недарэчна.

Так што перамовы па газе 
маюць шансы закончыцца 
прымальным для беларускага 
ўрада кампрамісам. Ну а што 
да крэдытаў, то на Расіі свет 
клінам не сышоўся. МВФ амаль 
саспеў да адкрыцця новай лініі 
для Беларусі, калі скончыцца 
тэрмін цяперашняга стэнд бая.

І самая свежая навіна: ску-
паваты Брусель, калі верыць 
беларускім чыноўнікам, таксама 
саспявае для макрафінансавай 
дапамогі Беларусі.

Нагадаю: «макра », паводле 
Бракгаўза ды Эфрона, «часціца, 
якая прыстаўляецца да слоў 
для пазначэння істотнай 
велічыні». Намеснік міністра за-
межных спраў Сяргей Алейнік 
паведаміў 8 кастрычніка, што 
гаворка ідзе аб сотнях мільёнаў 
еўра.

Глядзіш, акурат шуканыя 
паўмільярда і абламаюцца. 
Прычым, магчыма, яшчэ сёлета. 
Што вельмі актуальна для бе-
ларускага ўрада, які дзейнічае 
ў крызісным форс мажоры 
пад немудрагелістым дэвізам 
Хлапчыша Кібальчыша: нам 
бы толькі дзень прастаяць ды 
ноч пратрымацца! Вось толькі, 
адрозна ад гайдараўскай казкі, 
дапамагаюць якраз «праклятыя 
буржуіны».

Аляксандр Класкоўскі.

Полное возмещение ущерба было 
единственным условием, при выполне-
нии которого Евгений Шигалов мог рас-
считывать на освобождение от уголов-
ной ответственности. 

Напомним, Шигалов был задержан в 
Минске 5 апреля 2008 года, через два дня 
его арестовали, а 15 апреля — предъяви-
ли обвинение в совершении преступле-
ний по статье 16 часть 4 Уголовного ко-
декса (соучастие в преступлении) и статье 
424 часть 3 (злоупотребление властью 
или служебными полномочиями). Вместе 
с Шигаловым были задержаны его заме-
ститель и государственный чиновник, ко-
торый занимается вопросами выделения 
земельных участков под строительство. 
Шигалов был помещен в СИЗО № 1. 

26 июня прошлого года Шигалова 
освободили из-под стражи под залог в 10 
млрд. рублей. Бизнесмен отправился на 
консультацию к английским докторам, а 
вернувшись в Беларусь, получил удосто-
верение инвалида второй нетрудовой 
группы.

Все это время расследование дела 
Шигалова продолжалось. Было установ-
лено, что с 1998 по 2003 годы Торговому 
дому «Ждановичи» было выделено более 
40 гектаров земли на территории, приле-
гающей к государственному экологиче-

скому заказнику «Лебяжий», в том числе 
более 30 гектаров — для строительства 
парка отдыха «Нескучный сад», аквапар-
ка, гостиничного комплекса. Однако ООО 
«Торговый дом «Ждановичи» на этих зем-
лях были созданы и шесть лет функцио-
нировали оптовый и розничный рынки, 
автостоянки, авторынок и т.д. Строитель-
ство и ввод эксплуатацию этих объектов 
выполнялись без необходимой докумен-
тации, без соблюдения требований охра-
ны окружающей среды. Кроме того, раз-
мещение данных объектов в этом районе 
города не соответствовало Генеральному 
плану развития Минска. 

Строительство же предусмотренных 
объектов — парка отдыха, аквапарка, 
гостиничного комплекса — даже не на-
чиналось. 

Шигалову также вменялся вину само-
вольный захват примерно 13 га земли в 
районе заказника «Лебяжий», где был 
уничтожен плодородный слой почвы, 
вырублена древесно-кустарниковая рас-
тительность, произведена вертикальная 
планировка территории с подсыпкой 
песчано-гравийной смеси и асфальто-
вой крошки, засыпаны гидрологические 
каналы. Согласно оценкам специалистов 
Министерства природных ресурсов и 
охраны окружающей среды, ущерб толь-

ко от загрязнения земель исчисляется 
«крупным размером», не говоря уже о 
нецелевом использовании земель. 

Еще в середине январе этого года 
тогдашний глава МВД Владимир Наумов 
рассказал, что Шигалов сам обратился к 
президенту с предложением возместить 
ущерб, что позволило бы применить к 
нему статью 88 Уголовного кодекса (осво-
бождение от уголовной ответственности 
в связи с добровольным возмещением 
причиненного ущерба). По словам Нау-
мова, МВД эту инициативу поддержало. 

1 октября стало известно, что пре-
зидентом Беларуси подписан указ об 
освобождении Шигалова и еще двоих 
фигурантов дела от уголовной ответ-
ственности с условием возмещения 
ущерба. 

85 млрд. рублей — сумма, судя по 
всему, значительная даже для такого 
бизнесмена, как Шигалов. Однако деньги 
были найдены. Вероятно, Шигалову при-
шлось обращаться за помощью к своим 
знакомым из бизнес-среды, так как лич-
ных средств такого порядка у Шигалова, 
по-видимому, не было. Об этом можно су-
дить по заявлениям из ближайшего окру-
жения бизнесмена. В частности, 10 млрд. 
рублей под залог и 1,3 млрд. рублей на 
покрытие первичного ущерба были взя-

ты в виде кредита под залог имущества 
ТД «Ждановичи» в ВТБ-Банке. 

Кстати, происхождение денег, выпла-
ченных в качестве компенсации ущерба, 
государство фактически не интересует. 
«В условиях либерализации экономики 
предусматриваем и то, что мы в какой-то 
мере, если было совершено не тяжкое 
экономическое преступление, и оно не 
является коррупционным, не будем силь-
но вникать в эти деньги», — говорил тот 
же Владимир Наумов на одной из пресс-
конференций в марте этого года. 

Еще один любопытный момент. Рас-
считывать на применение статьи 88 УК 
могут далеко не все желающие возме-
стить государству ущерб. Инициативы 
подследственных и правоохранительных 
органов может оказаться недостаточно, 
так как решение в конечном итоге всегда 
принимает президент. 

Кстати, часть из 85 млрд. рублей, за-
плаченных Шигановым за свою свободу, 
пойдут на строительство очередного ле-
дового дворца — «Чижовка-Арены». На 
этот объект строители должны прийти 
еще до конца текущего года, а к середине 
2011 года арена уже должна быть готова.

Дмитрий СеРгеЙЧИК.

ШигАЛОВ рАССЧиТАЛСЯ - МОЖНО СТрОиТЬ!
евгений Шигалов — генеральный директор торгового дома «Ждановичи» — полностью возместил государству причиненный ущерб. Сумма ущерба была не-
маленькой — более 85 млрд. рублей. На сегодняшний день это около 31 млн. долларов, до девальвации же было и еще больше — более 38,5 млн. долларов. 

Здаецца, Мінск пачынае слаць саломку да лістападаўскай Рады ЕС.


